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Protokół Nr 40-10/2013 z  posiedzenia 
Komisji Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia Rady Miasta Gdańska 

z dnia 23 września 2013 r. 
w  Nowym Ratuszu, przy ul. Wały Jagiellońskie 1, w sali nr 107 

 
Posiedzenie rozpoczęło się  o godz. 16:30 
 
Obecność: 
Posiedzenie Komisji odbyło się w 5-osobowym składzie, wg. listy obecności, 
stanowiącej załącznik nr 1 do protokołu. 
 
Lista pozostałych osób uczestniczących w posiedzeniu stanowi załącznik nr 2 do 
protokołu. 

Posiedzeniu przewodniczyła radna Beata Dunajewska – Daszczyńska.  

Przewodnicząca stwierdziła kworum, otworzyła posiedzenie i powitała zabranych. 
Następnie poinformowała, Ŝe porządek został wysłany członkom Komisji oraz 
gościom 7 dni przed posiedzeniem.  

 
Porządek stanowi załącznik nr 3 do protokołu.  
 
Przewodnicząca przedstawiła następujący porządek posiedzenia: 
1. Opiniowanie projektu uchwały o zmianie uchwały w sprawie uchwalenia budŜetu Miasta 

Gdańska na 2013 r -  druk nr 1035 
 

2. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska na lata 2013-2040  - druk nr 1034 
 

3. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie wyraŜenia zgody na udzielenie bonifikaty od opłat 
rocznych z tytułu ustanowienia prawa trwałego zarządu na rzecz Miejskiego Ośrodka 
Pomocy Rodzinie w Gdańsku – druk nr 1023 

 
4. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia „Programu 

Promocji Zdrowia i Przeciwdziałania Wybranym Chorobom Społecznym w Gdańsku na 2013 
rok” – druk nr 1033 

 
5. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia „Programu współpracy Miasta Gdańska z 

organizacjami pozarządowymi na rok 2014” – druk nr 1032 
 
6. Pytania Radnych do Przedstawicieli Prezydenta Miasta Gdańska 
 
7. Informacja o realizacji zadań MOPR w zakresie pomocy materialnej dla uczniów, 

doŜywiania, wypoczynku letniego 
 
8. Omówienie i realizacja zadań statutowych Gdańskiego Centrum Profilaktyki UzaleŜnień. 
 
9. Sprawy bieŜące, wolne wnioski, korespondencja 
 
Porządek przyjęto jednogłośnie 4 głosami „za”.  
 
 
     PUNKT 1 
Opiniowanie projektu uchwały o zmianie uchwały w sprawie uchwalenia 
budŜetu Miasta Gdańska na 2013 r -  druk nr 1035 
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Druk nr 1035 stanowi załącznik nr 4 do protokołu  
 
Agnieszka Trojanowska – Zastępca Dyrektora Wydziału BudŜetu Miasta i 
Podatków zreferowała projekt uchwały.  
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
PoniewaŜ nie było Ŝadnych pytań, Komisja przystąpiła do głosowania nad 
pozytywnym zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 4 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 40-10/176/32/2013 – załącznik nr 5 do protokołu.  
 
 
     PUNKT 2 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska na lata 2013-2040  - 
druk nr 1034 
 
 
Druk nr 1034 stanowi załącznik nr 6 do protokołu.  
 
Agnieszka Trojanowska – Zastępca Dyrektora Wydziału BudŜetu Miasta i 
Podatków zreferowała projekt uchwały.  
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Czy ktoś mógłby nam bliŜej przedstawić koncepcję Ŝłobków modułowych?  
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
To jest nowe zadanie w tym sensie, Ŝe program „Maluch” funkcjonował nieco 
inaczej-podmioty niepubliczne  mogły startować tylko za pośrednictwem 
samorządów, a poniewaŜ teraz się ten program poszerza i obejmuje takŜe 
powstawanie nowych placówek i dofinansowanie ich więc mamy nadzieję, Ŝe 
przekazując w konkurs te trzy działki i wspierając tym wkładem własnym jesteśmy 
w stanie zdobyć podmioty, które te Ŝłobki wybudują i potem poprowadzą.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
A w jakich dzielnicach? 
 
Jarosław Formela – Zastępca Dyrektora Wydziału Polityki Społecznej  
To jest rejon ulicy Królewskie Wzgórze/Morenowe Wzgórze to jest Morena, dotyczy 
rejonu ulicy Zamiejskiej, to jest Orunia Dolna, Orunia Górna i rejon ulicy 
Dąbka/Świętokrzyska to jest Ujeścisko.  
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
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Te działki są w nowych dzielnicach, które się rozbudowują. Bardzo nam zaleŜało, 
Ŝeby tam ten cięŜar przesunąć. Jest wymagane przed rozpoczęciem projektu 
zabezpieczenie wymaganego wkładu własnego czyli to będzie nasz wkład w te 
Ŝłobki. Wybudowanie Ŝłobka to jest koszt. ok. 3,5 mln zł więc zabezpieczenie tych 
2 mln da moŜliwość jedynie wejścia w projekt ale ten podmiot, który to zechce 
musi mieć na to swoje fundusze. My moŜemy jeszcze wesprzeć projektem 
modułowym, bo ten projekt modułowy, który powstał na przedszkola jest 
projektem do wykorzystania.  
 
Jacek W. Teodorczyk – członek komisji  
Jest tu w Wieloletniej Prognozie projekt „Druga szansa dla Gdańska” celem 
zmniejszenia obszarów wykluczenia społecznego dla 20 osób w wieku od 15 do 30 
lat pozostających bez pracy w województwie pomorskim. Czy to znaczy, Ŝe Gdańsk 
włącza się w województwo, czy to są ludzie z terenów Gdańska, czy województwa 
pomorskiego? To jest §1 pkt.2. Ja bym tu uściślił – mieszkający na terenie gminy 
Gdańsk.  
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
To jest nazwa projektu szerszego, wyślemy państwu mailem wyjaśnienie.  
 
Nie było więcej pytań, Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 4 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 40-10/177/33/2013 – załącznik nr 7 do protokołu.  
 
     PUNKT 3 
Opiniowanie projektu uchwały w sprawie wyraŜenia zgody na udzielenie 
bonifikaty od opłat rocznych z tytułu ustanowienia prawa trwałego zarządu na 
rzecz Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w Gdańsku – druk nr 1023 
 
Druk nr 1023 stanowi załącznik nr 8 do protokołu.  
 
Halina Płonka – Zastępca Dyrektora Wydziału Skarbu w Urzędzie Miejskim w 
Gdańsku zreferowała projekt uchwały.  
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
PoniewaŜ nie było Ŝadnych pytań, Komisja przystąpiła do głosowania nad 
pozytywnym zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie – 4 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 40-10/178/34/2013 – załącznik nr 9 do protokołu.  
 
     PUNKT 4 
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Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia 
„Programu Promocji Zdrowia i Przeciwdziałania Wybranym Chorobom 
Społecznym w Gdańsku na 2013 rok” – druk nr 1033 
 
Druk nr 1033 stanowi załącznik nr 10 do protokołu.  
 
Jarosław Formela – Zastępca Dyrektora Wydziału Polityki Społecznej Urzędu 
Miejskiego zreferował projekt uchwały.  
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Piotr Gierszewski – członek komisji  
A skąd wzięliśmy pieniądze Ŝeby przekazać na te zadania?  
 
Jarosław Formela – Zastępca Dyrektora Wydziału Polityki Społecznej Urzędu 
Miejskiego 
Kwestia jest taka, Ŝe były robione badania jeŜeli chodzi o profilaktykę i ochronę 
zdrowia, to są oszczędności z tego tytułu.  
 
Nie było więcej pytań, Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – jednogłośnie 4 głosami „za” – pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 40-10/179/35/2013 – załącznik nr 11 do protokołu.  
 
 
     PUNKT 5 
Opiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia „Programu współpracy 
Miasta Gdańska z organizacjami pozarządowymi na rok 2014” – druk nr 1032 
 
Druk nr 1032 stanowi załącznik nr 12 do protokołu.  
 
Jarosław Formela – Zastępca Dyrektora Wydziału Polityki Społecznej Urzędu 
Miejskiego zreferował projekt uchwały.  
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Piotr Gierszewski – członek Komisji  
Przeczytałem w uzasadnieniu, Ŝe jest pozytywna opinia organizacji pozarządowych.  
 
Jarosław Formela – Zastępca Dyrektora Wydziału Polityki Społecznej   
Tak, uzyskaliśmy pozytywną opinię gdańskich organizacji pozarządowych, chodzi o 
projekt tego programu współpracy na rok 2014.  
 
Piotr Gierszewski – członek Komisji  
Jest dość ciekawy zapis, mówiący o tym, Ŝe kaŜdy z oferentów ma prawo do 
wglądu swojej oceny wniosku. Domniemam, Ŝe to nie jest po to Ŝeby wnosić jakieś 
zastrzeŜenia bo odwołań nie ma od decyzji komisji więc czemu to ma słuŜyć?  
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Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Organizacjom zaleŜało na tym Ŝeby wiedzieć dokładnie o uzasadnieniu, Ŝeby 
wiedzieli co jest wyŜej oceniane.  
 
 Piotr Gierszewski – członek Komisji  
Teraz komisja konkursowa będzie musiała sobie zadać trud Ŝeby wydawać 
uzasadnienia na piśmie.  
 
Jacek W. Teodorczyk – członek komisji  
§ 12, chodzi o rozstrzygnięcie konkursu, publikacja na stronie miasta Gdańska 
powinna się ukazać w terminie 30 dni od dnia ukończenia postępowania 
konkursowego, nie później jednak niŜ 3 miesiące od daty jego ogłoszenia czyli 
trochę długo. Dlaczego jest taka rozbieŜność czasowa? 
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
To wynika z ustawy, taki jest wymóg. My w tym trybie grantowym miejskim nie 
mamy potrzeby okresu trzech miesięcy ale pod tą ustawą działają obiekty 
ogólnokrajowe.  
 
Janina Ledtke – Jarema – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w 
Gdańsku 
Na zobrazowanie tej sytuacji jest taki przykład, Ŝe ministerstwo ogłosiło konkurs na 
wspieranie, przekazanie środków na rozwój pieczy zastępczej na rok 2013 z 
terminem realizacji do grudnia, a wnioski przyjmują do 4 października.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Ja mam pytanie do punktu 15 – poniewaŜ u nas – oprócz 3 punktów 
wyspecjalizowało się coś takiego jak wolontariat na rzecz zwierząt, to jest 
związane z prowadzeniem Gdańskiego Centrum Wolontariatu, czy w punkcie 2 
moŜemy to dopisać? śeby nie było wątpliwości, Ŝe coś takiego moŜe być.  
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Jak pani radna proponuje to dopisać?  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Tworzenie Gdańskiego Modelu Wolontariatu: „o charakterze sportowym, 
rekreacyjnym, turystycznym, promocyjnym i na rzecz zwierząt”. Bo my przecieŜ 
prowadziliśmy Gdańskie Centrum Wolontariatu, oni tam działają i Ŝeby mogli z tego 
grantu teŜ skorzystać.  
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
To jest wdraŜanie gdańskiego modelu, a w gdańskim modelu taki rodzaj 
wolontariatu jest zapisany?  
 
Jarosław Formela – Zastępca Dyrektora Wydziału Polityki Społecznej  
Proponuję Ŝeby Komisja złoŜyła taki wniosek, a w październiku wprowadzimy taką 
zmianę do uchwały.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
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Obawiam się,  Ŝe jeŜeli tego nie wpiszemy, to będzie problem z ogłoszeniem 
takiego konkursu.  
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Musimy to sprawdzić. Tu jest napisane: „Gdański Model Rozwoju Wolontariatu”, 
jeŜeli w Gdańskim Modelu Wolontariatu jest to jako rodzaj wolontariatu 
uwzględnione, to nawet nie trzeba niczego dopisywać bo to jest realizowane, a 
jeŜeli nie ma, to wtedy trzeba to wpisać Ŝeby tu funkcjonowało.  
 
Beata Dunajewska – Daszczyńska – Przewodnicząca Komisji  
Bo jest taka sytuacja, Ŝe wolontariusze mogą jeździć za darmo do Gdańskiego 
Centrum Wolontariatu ale jak dojeŜdŜają do schroniska, to tego zadania nie ma w 
ZTM i normalnie płacą.  
 
Jarosław Formela – Zastępca Dyrektora Wydziału Polityki Społecznej  
W takim razie zaproponujemy zmianę na październik.  
 
Piotr Gierszewski – członek komisji  
Czy ta komisja konkursowa ma bardziej charakter opiniujący niŜ decyzyjny? Bo 
decyzję i tak podejmuje prezydent.  
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Pan prezydent po to ma tę komisję, Ŝeby się na niej opierać.  
 
PoniewaŜ nie było więcej pytań, Komisja przystąpiła do głosowania nad 
pozytywnym zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja - jednogłośnie 5 głosami „za”- - pozytywnie zaopiniowała projekt 
uchwały. 
 
OPINIA  Nr 40-10/180/36/2013 – załącznik nr 13 do protokołu.  
 
     PUNKT 6 
Pytania radnych do przedstawicieli Miasta Gdańska 
 
śaneta Geryk – Wiceprzewodnicząca Komisji  
Dostaję wiele sygnałów od rodziców w sprawie wszawicy w szkołach i to zarówno w 
publicznych, jak i niepublicznych. Proszono mnie Ŝeby zrobić jakąś akcję i nauczyć 
rodziców jak temu zapobiegać. Musimy się zastanowić co my jako miasto moŜemy 
zrobić Ŝeby jakoś pomóc tym rodzicom i tym dzieciom, Ŝeby ten problem nie był 
tak powszechny. A sygnałów dostałam bardzo duŜo w tym roku, rodzice proszą o 
profilaktykę, plakaty, rozmowy, audycje, cokolwiek.  
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Jedyną rzecz jaką moŜemy zrobić, to akcję edukacyjną adresowaną do rodziców. 
Teraz jest kwestia kto to powinien fizycznie przygotować bo nie sądzę, Ŝeby w 50 
placówkach udało się przeprowadzić spotkania bo za duŜo ludzi do tego potrzeba. 
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Więc tak naprawdę to powinna być mądrze napisana instrukcja, trzeba obserwować 
swoje dziecko, trzeba sprawdzać im głowę.  
 
śaneta Geryk – Wiceprzewodnicząca Komisji  
Jest sytuacja taka, Ŝe Ŝeby pielęgniarka szkolna musiała sprawdzić dziecku głowę, 
to rodzic musi dać swoją pisemną zgodę.  
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska 
Proponuję Ŝebyście państwo sformułowali taki wniosek, ja poproszę sanepid o 
zrealizowanie tego zadania tzn. przygotowanie instrukcji, oni mają dział 
edukacyjny i oni chętnie podejmą działania przez nas sugerowane.  
 
Komisja przystąpiła do głosowania nad przyjęciem następującego wniosku do 
Prezydenta Miasta Gdańska: 
 

„W związku z licznymi sygnałami od rodziców o panującej wszawicy  
w szkołach, Komisja Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia Rady Miasta Gdańska 
zwraca się z wnioskiem do Pana Prezydenta o podjęcie stosownych działań 
zmierzających do  wyeliminowania problemu, jak równieŜ przeprowadzenia akcji 
informacyjnej w gdańskich placówkach oświatowych w przedmiotowej sprawie.” 

Wniosek przyjęto  jednogłośnie 5  głosami „za” 

WNIOSEK NR 40-10/27/13/13 
 

śaneta Geryk – Wiceprzewodnicząca Komisji  
Chciałam jeszcze poruszyć drugą sprawę – a mianowicie według raportu na  
Pomorzu jest najwięcej otyłych dzieci. Mamy program 6-10-14, który podobno 
super działa i co się dzieje, Ŝe tych dzieci otyłych jest u nas tak duŜo? mamy 
pierwsze  miejsce w Polsce.  
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Nie spodziewajcie się państwo od razu efektów. Program jest bardzo dobrze 
odbierany i nagradzamy wieloma nagrodami w tym takŜe zdobył nagrodę 
europejską. Trzeba program monitorować  co roku. To są oczywiście pieniądze, to 
nie moŜe być jedyny program jaki realizujemy a on w tym budŜecie na programy 
profilaktyczne zabierał nam z tego budŜetu prawie wszystko więc proszę się nie 
denerwować, Ŝe będzie mniej pieniędzy na przyszły rok. My musimy znaleźć 
moŜliwości takiej rutynowej realizacji i zmniejszyć koszty tam gdzie się daje. 
Będziemy próbować znajdywać środki dodatkowe Ŝeby jeszcze pociągnąć ten 
program. Ja myślę, Ŝe jeszcze z rok i powinna się w badaniach ujawnić ta zmiana 
bo program trwa dopiero dwa lata. Ten program jest równieŜ waŜny ze względów 
zdrowotnych i liczymy równieŜ na współpracę z NFZ. Tam rzeczą zasadniczą są 
bilanse zdrowia, które powinny w rutynowy sposób pokazywać takŜe kondycje i 
ewentualne efekty. Ostatnio te bilanse zdrowia zostały zaniedbane bo nie ma 
obowiązku i to jest trudne. Nam brakowało dotychczas przy NFZ współpracy 
politycznej, zobowiązującej do tego Ŝeby NFZ się włączył w program „zdrowie dla 
Pomorzan” bo tam te działania takŜe funkcjonują a on miał za zadanie pilotowanie 
tych najwaŜniejszych obszarów zdrowotnych i badanie efektów i to był główny 
zarzut, którzy postawili wszyscy szefowie samorządów do pani Kawińskiej, Ŝe nie 
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było współpracy w realizowaniu zadań, które w tym programie były wskazywane 
jako najwaŜniejsze. Mam nadzieję, Ŝe teraz z nową osobą te działania uda się 
przeprowadzić trochę łatwiej. Ten program ma wielkie działanie społeczne, na 
efekty medyczne poczekamy trochę dłuŜej.  
 
Przemysław Ryś – członek komisji  
Rozumiem, Ŝe te maszynki z niezdrową Ŝywnością w szkołach nadal są? 
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Nie podpisujemy się pod Ŝadną nową umową, a te, które są - wygasają bo dłuŜsze 
niŜ 2-, 3-letnie nie były. One się kończą albo w tym roku, albo skończą się w 
następnym, w związku z tym nie ma zgody na podpisywanie nowych umów w tym 
samym zakresie.  
 
Przemysław Ryś – członek komisji  
Nie moŜna stworzyć jakiejś listy zdrowych produktów, które byłyby promowane i 
dostępne?  
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Powstała taka lista w programie.  
 
Nie było więcej głosów w dyskusji, przystąpiono do kolejnego punktu posiedzenia.  
 
     PUNKT 7 
Informacja o realizacji zadań MOPR w zakresie pomocy materialnej dla uczniów, 
doŜywiania, wypoczynku letniego 
 
Materiały stanowią załącznik nr 14 do protokołu.  
 
DoŜywianie, wypoczynek letni 
 
Janina Ledtke – Jarema – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w 
Gdańsku 
My jako jedyny ośrodek pomocy rodzinie w kraju realizujemy pilotaŜowo „zdrową 
kanapkę”, o czym pan radny przed chwilą mówił. 273 dzieci jada kanapki. Podjęło z 
nami współprace 15, 16 szkół. Więcej było chętnych do tego pilotaŜu ale chcieli 
obsłuŜyć to w formie cateringu i my na to nie wyraziliśmy zgody. Daliśmy po 1,5 zł 
na kanapkę i tam gdzie szkoły zdecydowały się robić kanapki wygląda to tak, Ŝe 
dzieci robią swoje kanapki, wykładają na stół, dokładają swoje, są bułki, warzywa i 
te 1,5 zł w zupełności wystarcza. Ale były takie szkoły, które mówiły, Ŝe jak chcecie 
karmić dzieci to proszę catering. Na to nie pozwoliliśmy, wolimy odwiedzać w 
domach te biedniejsze rodziny i tam proponujemy zasiłki, mobilizujemy matki Ŝeby 
te śniadania w domach robiły. Ale 273 dzieci codziennie je w mieście śniadanie. 
Najpierw szkoły zgłosiły bardzo duŜo dzieci, po czym jak zaczęliśmy odwiedzać 
rodziców w domach, to matki zaczęły się wycofywać bo myślały, Ŝe to jest 
darmowe, niektóre się uniosły honorem i mówiły, Ŝe przecieŜ one same są w stanie 
zrobić kanapki. Czyli nie do końca szkoły przekazywały naszą ideę, a nam zaleŜy na 
tym by dzieci nie były stygmatyzowane i wszyscy jedzą bo na stole jest jedzenie.  
 
Anna Sobota – Zastępca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie 
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MOPR współpracuje ze 126 placówkami oświatowymi w sprawie doŜywiania naszych 
dzieci, i to są i posiłki i kanapka szkolna. Pomoc państwa w doŜywianiu jest 
skierowany i do naszych dzieci i do osób starszych, osób samotnych, osób w trudnej 
sytuacji, chorych, niepełnosprawnych i bezdomnych. W 2012 roku z tego programu 
skorzystało łącznie 10 088 osób. W materiałach macie państwo wyszczególnione na 
typy osób, w jakim wieku itp. W bieŜącym roku za pierwsze półrocze kształtuje się 
na podobnym poziomie jak w ubiegłym roku, dotacja z budŜetu państwa w 
ubiegłym roku wynosiła 1 789 290 zł, w tym roku nieznacznie wzrosła i wynosi 
1800090 zł , z tym Ŝe środki z budŜetu państwa wynoszą 60%, wkład własny z 
budŜetu gminy 60%. Poza doŜywianiem w szkole realizujemy równieŜ wypoczynek 
letni dla dzieci. W tym roku z wypoczynku letniego skorzystało 150 dzieci. Środki 
na ten wypoczynek pozyskaliśmy z Gminnego Programu Profilaktyki Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych. śeby pobyt był przyjemniejszy, Ŝeby rodzice byli 
bardziej zadowoleni ze sprawowanej opieki i ze świadczonego wypoczynku letniego 
zatroszczyliśmy się w tym roku równieŜ o rezydentów, co jest równieŜ bardzo 
istotne, Ŝe nie było skarg i wszyscy byli zadowoleni z tego wypoczynku. 
 
Janina Ledtke – Jarema – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w 
Gdańsku 
Wysłaliśmy rezydentów poniewaŜ okazało się w poprzednich latach, Ŝe mimo tak 
wielu wysiłków to cięŜko im się tam wzajemnie odnaleźć w tym środowisku. Wtedy 
włączają się teŜ często niewydolni wychowawczo rodzice i próbują rozwiązywać 
konflikty. Stąd narzekali organizatorzy, Ŝe nie są w stanie zapanować nad tym. 
Daliśmy więc swojego pracownika socjalnego jako „oczy i uszy”.  
 
Anna Sobota – Zastępca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie 
Oprócz tego wypoczynku letniego 10 dzieci skorzystało zaoferowanego przez 
kuratorium oświaty oraz partycypowaliśmy w kosztach w wyjazdach dzieci na obozy 
sportowe, to jest 16 chłopców i dziewcząt. W partycypacji pokrywaliśmy ich 
doŜywianie. Oprócz tego takie typowe akcje kolonijne jak wyjazd na Westerplatte, 
organizowany przez MOPR przy współudziale Związku Miast Nadwiślańskich.  
 
Jacek W. Teodorczyk  - członek komisji  
Czy więcej dzieci nie mogło wyjechać? Czy teŜ ograniczony budŜet to spowodował?  
 
Janina Ledtke – Jarema – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w 
Gdańsku 
Tyle dostaliśmy pieniędzy. Mamy takie rodziny wyselekcjonowane w wykazie rodzin 
w  centrach pracy socjalnej, kierujemy się takim rozeznaniem robiąc np. paczki 
świąteczne czy jakieś inne wsparcie. Ale zdarzają się i takie sytuacje, Ŝe pomimo, 
Ŝe wyjazd jest bezpłatny to dziecko nie jedzie bo matka go nie przygotuje, nie 
spakuje i się nie zaangaŜuje Ŝeby dziecko przyprowadzić. Jest ciekawa sprawa z 
koordynatorami bo to są tacy asystenci dla rodzin zastępczych ale moŜna go 
przydzielić tylko wtedy kiedy rodzina sama o to poprosi. JeŜeli rodzina nie poprosi 
to nie mamy prawa narzucić im koordynatora.  
 
Przemysław Ryś – członek komisji  
A z kuratorami jest jakaś współpraca?  
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Janina Ledtke – Jarema – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w 
Gdańsku 
Teraz współpraca jest bardzo dobra bo mieliśmy duŜy problem, wojewoda po 
tragedii w Pucku zmusił sądy do spotkań z nami bo nie chciały się z nami specjalnie 
spotykać. Pierwsze spotkanie odbyło się w sądzie na ul. 3  maja, było 
zorganizowane dla dwóch powiatów – gdańskiego z siedzibą w Pruszczu i naszego 
miejskiego. Potem jedno spotkanie było u nas w ośrodku i sędziowie zaczęli 
przyprowadzać kuratorów. Zaczęliśmy im wtedy mówić o problemach, które mamy 
bo są sytuacje kiedy kurator ma inne zdanie niŜ my i sąd ma trudniej podjąć 
decyzję. W ubiegły piątek mieliśmy spotkanie z przewodniczącymi składów 
kuratorskich, teraz będziemy mieli spotkanie z sędziami a następnie ze wszystkimi 
pracownikami socjalnymi. I na poszczególnych przykładach będziemy 
wypracowywać lepszą współpracę.   
 
Ewa Kamińska – Zastępca Prezydenta Miasta Gdańska  
Trzeba powiedzieć, Ŝe jest co raz więcej potrzebujących rodzin. 
 
Janina Ledtke – Jarema – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w 
Gdańsku 
Rzeczywiście, są w tej chwili rodziny tak niewydolne wychowawczo, Ŝe nas to 
przeraŜa, młode matki, które kompletnie są nieprzygotowane do macierzyństwa, 
bardzo duŜo rozpadających się małŜeństw, związków, konkubinaty, agresja, 
przemoc jest niesamowita. Mamy u siebie w ośrodku pokój spotkań z szybą 
wenecką, gdzie sobie mogą asystenci, pracownicy socjalni popatrzeć na kontakty 
rodzin zastępczych z rodzinami biologicznymi. To sąd ustala miejsce spotkania i nie 
zawsze jest u rodziny zastępczej bo czasami jest u nas w ośrodku. Obserwujemy 
jak matki się zachowują, nie przytulą dziecka, nie wezmą za rękę nawet podczas 
tego godzinnego spotkania raz w tygodniu. My o alimentację musimy występować 
za pośrednictwem sądu, to sąd musi określić alimentację do płacenia, natomiast te 
więzi są potem takie, Ŝe te dzieci i rodzice co raz bardziej Ŝyją z dala od siebie. 
Dzieci płaczą, nie chcą iść na spotkania z rodzicami i więzi się nie zawiązują. 
Natomiast charakterystyczne jest to, Ŝe matka potrafi pisać do prezydenta po dwa 
pisma miesięcznie mówiąc, Ŝe rodzina zastępcza niewłaściwe ubiera, na spotkania 
dziecko jest źle ubrane, miało mokrego pampersa albo obślinioną buzię. To są takie 
sytuacje. Jest bardzo duŜo molestowań. Powrót dziecka do rodziny biologicznej 
jest wtedy niemoŜliwy.  
 
Pomoc materialna  
 
Marlena Jasnoch – Zastępca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w 
Gdańsku  
To zadanie jest realizowane na podstawie ustawy o systemie oświaty, 
rozporządzenie ministra edukacji narodowej i sportu, ustawy o pomocy społecznej, 
o świadczeniach rodzinnych i regulaminowi udzielania pomocy materialnej o 
charakterze socjalnym dla uczniów przyjętym przez Rade Miasta gdańska. Zadanie 
jest finansowanie z budŜetu państwa w 80% na podstawie ustawy o systemie 
oświaty, dotacji udziela minister właściwy ds. finansów publicznych na wniosek 
ministra edukacji narodowej. Wysokość dotacji celowej dla gminy na 
dofinansowanie świadczeń pomocy materialnej o charakterze socjalnym ustala się 
według algorytmu w rozporządzeniu ministerstwa edukacji narodowej. Środki 
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własne gminy muszą wynosić 20% kosztów realizacji zadania. jeśli chodzi o kryteria 
przyznawania tego stypendium szkolnego jest ono takie jak w ustawie o pomocy 
społecznej czyli kwota dochodu na osobę w rodzinie uprawniająca do stypendium w 
rodzinie nie moŜe być większa niŜ kwota 456 zł. Zgodnie z regulacją zawartą w 
ustawie o systemie oświaty przyznane stypendium szkolne musi się mieścić w 
zakresie kwot od 84,8 zł do 212 zł miesięcznie. Rada Miasta Gdańska ustaliła, Ŝe ta 
wysokość zaleŜała od dochodów w rodzinie ucznia i jeśli dochód był do 200 zł netto 
kwota była od 106 do 212 zł, a jeśli powyŜej 200 zł  netto do 456 zł kwota była 
wtedy od 84 zł do 169,6 zł. Termin składania wniosków jest do 15 września danego 
roku kalendarzowego, w przypadku uczniów słuchaczy kolegiów jest on do 15 
października. Oprócz stypendium szkolnego jest przyznawany zasiłek szkolny, róŜni 
się on od stypendium szkolnego, Ŝe jest on wypłacany jednorazowo i w zaleŜności 
od wydarzeń losowych maksymalna wysokość do 530 zł. Jeśli chodzi o pomoc w 
2012 roku, średnia liczba stypendystów była 1550. Środki na ten cel wydatkowano 
w 598 068,53 zł w tym roku mamy 507 tys. zł.  
 
Janina Ledtke – Jarema – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w 
Gdańsku 
Z tego prawie 480 tys. zł to była dotacja z budŜetu państwa a środki własne gminy 
to były 120 tys. zł.  
 
Marlena Jasnoch – Zastępca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie w 
Gdańsku  
Z tego te 5% jest odkładanych na zasiłek szkolny bo tego nie moŜemy przewidzieć 
co się moŜe wydarzyć w ciągu roku.  
 
Nie było Ŝadnych pytań i głosów w dyskusji.  
 
     PUNKT 8 
Omówienie i realizacja zadań statutowych Gdańskiego Centrum Profilaktyki 
UzaleŜnień. 
 
Z powodu nieobecności osoby referującej temat nie został zrealizowany.  
 
     PUNKT 9 
Sprawy bieŜące, wolne wnioski, korespondencja 
 
Nie było spraw bieŜących i  korespondencji.  
 
Na tym posiedzenie zakończono. Godz. 17:45. 
 

Przewodnicząca Komisji 
Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia 

Rady Miasta Gdańska 
 

Beata Dunajewska – Daszczyńska 
 

Protokołowała: 
Monika Zawisza, Biuro Rady Miasta Gdańska 
 


